



湖南蓝皮书

BLUE BOOK OF HUNAN

2017年 湖南两型社会与生态文明 建设报告

湖南省人民政府发展研究中心
两型社会与生态文明协同创新中心

主 编/卞 鹰

副主编/唐宇文

ANNUAL REPORT ON HUNAN'S TWO-ORIENTED

SOCIETY AND ECOLOGICAL CIVILIZATION CONSTRUCTION

(2017)



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

2017
版



湖南蓝皮书
BLUE BOOK OF
HUNAN

2017 年湖南两型 社会与生态文明建设报告

ANNUAL REPORT ON HUNAN'S TWO-ORIENTED SOCIETY AND
ECOLOGICAL CIVILIZATION CONSTRUCTION (2017)

湖南省人民政府发展研究中心
两型社会与生态文明协同创新中心
主 编 / 卞 鹰
副 主 编 / 唐宇文



社会科学文献出版社
SOCIAL SCIENCES ACADEMIC PRESS (CHINA)

图书在版编目(CIP)数据

2017 年湖南两型社会与生态文明建设报告 / 卞鹰主
编. -- 北京: 社会科学文献出版社, 2017.5

(湖南蓝皮书)

ISBN 978-7-5201-0781-5

I. ①2… II. ①卞… III. ①区域经济发展-研究报
告-湖南-2017②生态环境建设-研究报告-湖南-
2017 IV. ①F127.64②X321.264

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2017) 第 086787 号

湖南蓝皮书

2017 年湖南两型社会与生态文明建设报告

主 编 / 卞 鹰

副 主 编 / 唐宇文

出 版 人 / 谢寿光

项目统筹 / 桂 芳

责任编辑 / 薛铭洁

出 版 / 社会科学文献出版社·皮书出版分社 (010) 59367127

地址: 北京市北三环中路甲 29 号院华龙大厦 邮编: 100029

网址: www.ssap.com.cn

发 行 / 市场营销中心 (010) 59367081 59367018

印 装 / 北京季蜂印刷有限公司

规 格 / 开 本: 787mm × 1092mm 1/16

印 张: 22.5 字 数: 373 千字

版 次 / 2017 年 5 月第 1 版 2017 年 5 月第 1 次印刷

书 号 / ISBN 978-7-5201-0781-5

定 价 / 128.00 元

皮书序列号 / PSN B-2011-208-3/8

本书如有印装质量问题, 请与读者服务中心 (010-59367028) 联系

 版权所有 翻印必究



权威·前沿·原创

皮书系列为

“十二五”“十三五”国家重点图书出版规划项目

湖南省人民政府发展研究中心 湖南蓝皮书编辑委员会

主 任 卞 鹰

副 主 任 唐宇文 黄绍红 李建国 杨志新 康锦贵
李绍清

编 委 彭蔓玲 蔡建河 唐文玉 谢坚持 禹向群
王 斌 王佳林 唐细华 曾晓阳 柳 松
罗小阳 彭谷前

主 编 卞 鹰

副 主 编 唐宇文

《湖南蓝皮书·2017 年湖南两型社会与生态文明建设报告》

执行编辑 彭蔓玲 刘 琪 黄 君 戴 丹 罗会逸

主要编撰者简介

卞 鹰 湖南省人民政府发展研究中心主任、党组书记。历任湖南省委政研室科教文卫处副处长、处长，城市处处长，湖南省委巡视第一组副组长，湖南省委巡视工作办公室副主任，湖南省委巡视工作办公室主任，湖南省纪委副书记。主要研究领域为区域经济、城市发展等，先后主持多项省部级课题研究。

唐宇文 湖南省人民政府发展研究中心副主任，研究员。1984年毕业于武汉大学数学系，获理学学士学位，1987年毕业于武汉大学经济管理系，获经济学硕士学位。2001~2002年在美国加州州立大学学习，2010年在中共中央党校一年制中青班学习。主要研究领域为区域发展战略与产业经济，先后主持国家社科基金项目及省部级课题多项，近年出版著作主要有《打造经济强省》《区域经济互动发展论》等。

摘要

本书是由湖南省人民政府发展研究中心组织编写的年度性报告。全面回顾了2016年湖南省两型社会与生态文明建设的进程,深入探讨了2017年湖南两型社会与生态文明建设的方向、重点、重要举措和政策建议。本书包括主题报告、总报告、部门篇、区域篇、园区篇、评价篇和专题篇七个部分。主题报告是湖南省领导关于两型社会与生态文明建设的重要论述,总报告是湖南省人民政府发展研究中心课题组对2016~2017年湖南两型社会与生态文明建设情况的分析和展望。部门篇是相关职能部门围绕湖南资源节约循环利用、节能降耗、环境保护、国土开发、水利建设、绿色发展等开展的深入研究。区域篇是湖南省各市州对两型社会与生态文明建设的分析和谋划。园区篇展示了部分试点示范区推进两型社会与生态文明建设的成功经验和做法。评价篇是对长株潭试验区两型社会建设进行的综合评价。专题篇是专家学者对湖南两型社会与生态文明建设的热点、难点问题的深入探讨。

Abstract

The book was the annual report compiled by the Development Research Center of Hunan Provincial People's Government. The book overall reviewed Hunan Two-oriented Society and Ecological Civilization Construction in 2016, and discussed the orientations, focuses, important measures and policy suggestions in 2017. The book consisted of seven sections, including Keynote Report, General Report, Department Reports, Regional Reports, Park Reports, Evaluation Reports and Special Topics. The Keynote Report was about the important exposition of Two-oriented Society and Ecological Civilization Construction by the leader of Hunan Province. The General Report was about the current condition and prospect of Hunan Two-oriented Society and Ecological Civilization Construction in 2016 – 2017 by the Development Research Center of Hunan Provincial People's Government. The Department Reports were about the thorough research of Hunan Province's resource recycling, energy saving, environmental protection, territorial development, water conservancy construction, green development, etc. The Regional Reports were about the analysis and plan of Two-oriented Society and Ecological Civilization Construction of some cities and autonomous prefecture in Hunan. The Park Reports demonstrated the successful experience and practices about Two-oriented Society and Ecological Civilization Construction of some Demonstration Zones and Pilot Areas in Hunan. The Evaluation Reports were about the comprehensive evaluation of Two-oriented Society Construction of Chang – Zhu – Tan Pilot Zone. The Special Topics were about the thorough study on hot issues and difficulties of Hunan Two-oriented Society and Ecological Civilization Construction by experts and scholars.

目 录



I 主题报告

- B.1** 打好绿色发展组合拳 担当生态强省排头兵 易炼红 / 001

II 总报告

- B.2** 2016 ~ 2017年湖南两型社会与生态文明建设情况与展望
..... 湖南省人民政府发展研究中心课题组 / 008

III 部门篇

- B.3** 关于推进湖南生态强省建设的初步探索
..... 湖南省环境保护厅 / 030
- B.4** 狠抓资源节约循环利用 提升生态文明建设水平
..... 湖南省发展和改革委员会 / 038
- B.5** 强化国土资源管理 推进生态文明建设
..... 湖南省国土资源厅 / 045
- B.6** 践行绿色发展理念 促进工业绿色发展
..... 湖南省经济和信息化委员会 / 052



B.7 湖南省农业资源环境现状与保护对策分析

..... 湖南省农业资源与环境保护管理站 / 057

B.8 湖南省水资源利用与水生态保护 湖南省水利厅 / 064

B.9 打造青山绿景 建设两型社会 邓三龙 / 073

IV 区域篇

B.10 加快构建良性水生态 促进城市可持续发展

——长沙市水生态文明体系建设的调查与思考

..... 长沙市人民政府研究室 / 081

B.11 不负重托 努力推进株洲绿色转型发展 毛腾飞 / 099

B.12 坚持绿色发展 建设“大美湘潭” 曹炯芳 / 104

B.13 贯彻绿色发展理念 加快建设美丽衡阳

——衡阳市2016~2017年两型社会与生态文明建设报告

..... 周 农 / 111

B.14 坚持绿色引领 大力建设两型社会

——邵阳市2016~2017年两型社会与生态文明建设的

探索与思考 龚文密 / 120

B.15 岳阳市2016~2017年两型社会与生态文明建设的

探索和思考 胡忠雄 / 128

B.16 守住青山绿水 打造金山银山

——常德市2016~2017年两型社会与生态文明建设的

探索与思考 王 群 / 137

B.17 推动绿色发展 建设生态郴州 易鹏飞 / 149

B.18 生态文明看永州

——永州市2016~2017年两型社会与生态文明建设的

探索与思考 李 晖 / 157

- B. 19** 怀化市2016~2017年两型社会与生态文明建设的探索与实践
..... 彭国甫 / 168
- B. 20** 湘西自治州生态文明建设的探索与思考 叶红专 / 176

V 园区篇

- B. 21** 全力写好“绿水青山就是金山银山”这篇大文章
——湖南湘江新区两型社会与生态文明建设的探索与实践
..... 湖南湘江新区管理委员会 / 183
- B. 22** 株洲云龙示范区2016年两型社会建设情况
..... 株洲云龙示范区管理委员会 / 191
- B. 23** 绿心保护和发展模式探索
——昭山美丽乡村建设项目研究
..... 湘潭昭山示范区管理委员会 / 196
- B. 24** 天易示范区2016年两型社会建设亮点及2017年思路
..... 湘潭天易示范区管理委员会 / 202
- B. 25** 娄底市编制自然资源资产负债表试点工作成效及建议
..... 娄底市人民政府办公室 娄底市统计局 / 209

VI 评价篇

- B. 26** 长株潭试验区两型社会建设综合评价报告（2015年）
..... 湖南省统计局
湖南省长株潭两型社会试验区建设管理委员会 / 219

VII 专题篇

- B. 27** 关于湖南生态强省建设的若干思考 刘解龙 张敏纯 等 / 266
- B. 28** 关于促进精准扶贫与气候变化适应协同推进的建议
..... 陈晓红 汪阳洁 / 277



- B. 29** 长株潭两型试验区绿色发展模式的选择研究
..... 廖小平 周慧滨 / 283
- B. 30** 湖南省生态文明建设的比较优势与总体方略探析
..... 郭辉东 / 293
- B. 31** 湖南环保产业发展问题与对策研究 孙 蕾 / 301
- B. 32** 湘江流域重金属污染治理技术攻关与工程示范报告
..... 彭富国 / 310
- B. 33** 关于划定“煤炭消费红线”的建议 乔海曙 段诗丹 / 320
- B. 34** 补齐湖南金融短板 助力两型社会建设
——湖南金融“补短板”:问题、原因及政策建议
..... 湖南大学两型社会研究院课题组 / 329

皮书数据库阅读**使用指南**

CONTENTS



I Keynote Report

- B.1** Fully Utilizing the Combined Measures of Green Development,
Acting as the Pacesetter of Ecological Province Construction

Yi Lianhong / 001

II General Report

- B.2** The Current Condition and Prospect of Hunan Two-oriented
Society and Ecological Civilization Construction in 2016-2017

Development Research Center of Hunan Provincial People's Government / 008

III Department Reports

- B.3** A Preliminary Study on How to Build Hunan into Ecological Province

Environmental Protection Department of Hunan Province / 030

- B.4** Enhancing Resource Saving and Recycling, Upgrading the Level
of Ecological Civilization Construction

Development and Reform Commission of Hunan Province / 038



- B.5** Strengthening Land and Resources Management, Boosting the Ecological Civilization Construction
Department of Land and Resources of Hunan Province / 045
- B.6** Practicing Idea of Green Development, Promoting Green Development of Industry
Hunan Economic and Information Technology Commission / 052
- B.7** The Analysis on Current Condition and Policy Suggestions of Agricultural Resources Environment Protection in Hunan
Hunan Agriculture Resources and Environment Protection Agency / 057
- B.8** Water Resources Utilization and Water Ecology Protection in Hunan
Department of Water Resources of Hunan Province / 064
- B.9** Building Green Landscape, Constructing the Two-oriented Society
Deng Sanlong / 073

IV Regional Reports

- B.10** Accelerating Construction of Benign Water Ecology, Promoting Sustainable Urban Development
—*Investigation and Reflection on the Institutional Framework Construction of Water Ecological Civilization in Changsha*
Research Division of People's Government of Changsha City / 081
- B.11** Undertaking Major Responsibility, Striving to Advance Green Transformation of Zhuzhou
Mao Tengfei / 099
- B.12** Adhering to Green Development, Constructing the “Gorgeous Xiangtan”
Cao Jiongfang / 104
- B.13** Implementing Idea of Green Development, Accelerating Beautiful Hengyang Construction
—*The Report on Hengyang Two-oriented Society and Ecological Civilization Development in 2016-2017*
Zhou Nong / 111

- B.14** Adhering to Guide of Green Development Concept, Constructing Vigorously the Two-oriented Society
—*Exploration and Reflection on the Construction of Two-oriented Society and Ecological Civilization in Shaoyang in 2016-2017* Gong Wenmi / 120
- B.15** Exploration and Reflection on the Construction of Two-oriented Society and Ecological Civilization in Yueyang in 2016-2017
Hu Zhongxiong / 128
- B.16** Maintaining Lucid Waters and Lush Mountains, Building Prosperous Society
—*Exploration and Reflection on the Construction of Two-oriented Society and Ecological Civilization in Changde in 2016-2017* Wang Qun / 137
- B.17** Promoting Green Development, Constructing Ecological Chenzhou
Yi Pengfei / 149
- B.18** The Presentation of Ecological Civilization Construction in Yongzhou
—*Exploration and Reflection on the Construction of Two-oriented Society and Ecological Civilization in Yongzhou in 2016-2017* Li Hui / 157
- B.19** Exploration and Practice on the Construction of Two-oriented Society and Ecological Civilization in Huaihua in 2016-2017
Peng Guofu / 168
- B.20** Exploration and Reflection on Xiangxi Ecological Civilization Construction
Ye Hongzhuan / 176

V Park Reports

- B.21** Implementing the Idea of Lucid Waters and Lush Mountains are Invaluable Assets
—*Exploration and Practice on the Construction of Two-oriented Society and Ecological Civilization in Hunan Xiangjiang New Area*
Management Commission of Hunan Xiangjiang New Area / 183



- B.22** The Situation of Two-oriented Society Construction of Yunlong Demonstration Zone in Zhuzhou in 2016
Management Commission of Yunlong Demonstration Zone Zhuzhou / 191
- B.23** The Exploration on Protection and Development Mode of Eco-green Heart
—*A Case Study of Beautiful Village Project in Shaoshan*
Management Commission of Shaoshan Demonstration Zone in Xiangtan / 196
- B.24** The Working Highlight of Two-oriented Society Construction of Tianyi Demonstration Zone in 2016 and the Working Idea in 2017
Management Commission of Tianyi Demonstration Zone in Xiangtan / 202
- B.25** The Working Effect and Some Suggestions of Pilot Compilation of Natural Resources Balance Sheet in Loudi
General Office of People's Government of Loudi City
Loudi Municipal Statistics Bureau / 209

VI Evaluation Report

- B.26** The Integrated Assessment Report of Chang-Zhu-Tan Two-oriented Society Construction (2015)
Hunan Provincial Bureau of Statistics, Management Commission of Chang-Zhu-Tan Two-oriented Society Pilot Zone / 219

VII Special Topics

- B.27** Some Thoughts on the Ecological Province Construction of Hunan
Liu Jielong, Zhang Minchun et al. / 266
- B.28** The Policy Suggestions on Collaborative Promotion of Targeted Poverty Alleviation and Climate Change Adaptation
Chen Xiaohong, Wang Yangjie / 277

- B.29** The Research on the Green Development Mode Selection of
Chang-Zhu-Tan Two-oriented Society Pilot Zone
Liao Xiaoping, Zhou Huibin / 283
- B.30** The Analysis on Comparative Advantage and General Strategy
of Ecological Civilization Construction in Hunan *Guo Huidong / 293*
- B.31** The Research on Problems and Countermeasures of Environmental
Protection Industry Development in Hunan *Sun Lei / 301*
- B.32** The Report on the Technical Research and Demonstration
Projects of Heavy Metal Contamination Treatment
in Xiangjiang River Basin *Peng Fuguo / 310*
- B.33** The Policy Suggestions on the Demarcation of Coal Consumption
Red Line *Qiao Haisbu, Duan Shidan / 320*
- B.34** Improving the Financial Weaknesses of Hunan Province,
Boosting Two-oriented Society Construction:
Problems, Causes and Countermeasures
"Two-oriented Society" Institute of Hunan University / 329